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KANSALAISYHTEISKUNTAPOLITIIKAN NEUVOTTELUKUNNAN KOKOUS 1/2019 

 

Aika:   13.3.2019 klo 13-15 

Paikka:  Ulkoministeriö, Kanavakatu 3 Pressiaula, Helsinki 

 

Osallistujat:   (x) Kristiina Kumpula, Suomen sosiaali ja terveys SOSTE ry (pj.) 

(varajäsen suluissa) (-) Mikko Salonen, Suomen Olympiakomitea ry (varapj.) 

  (x) Riina-Riikka Heikka, ulkoasiainministeriö  

  (-) (Ville Cantell, ulkoministeriö) 

  (x) Johanna Suurpää, oikeusministeriö 

  (-) (Markus Tervonen, oikeusministeriö)  

  (x) Paavo-Petri Ahonen, opetus- ja kulttuuriministeriö 

  (x) (Henni Axelin, opetus- ja kulttuuriministeriö)  

  (-) Harri Martikainen, sisäministeriö  

  (-) (Leena Seitovirta, sisäministeriö) 

  (x) Markus Seppelin, sosiaali- ja terveysministeriö  

 (-) (Kirsi-Maria Malmlund, sosiaali- ja terveysministeriö) 

  (x) Päivi Järviniemi, työ- ja elinkeinoministeriö 

  (-) (Antti Joensuu, työ- ja elinkeinoministeriö)  

  (-) Markku Mölläri, valtiovarainministeriö 

  (-) (Johanna Nurmi, valtiovarainministeriö)  

  (x) Riitta Rönn, ympäristöministeriö 

  (x) (Pekka Harju-Autti, ympäristöministeriö)  

  (x) Eero Ylinentalo, Suomen Kuntaliitto ry 

  (-) (Päivi Kurikka, Suomen Kuntaliitto ry) 

  (-) Tapio Litmanen, Jyväskylän yliopisto  

  (x) (Arttu Saarinen, Turun yliopisto) 

  (-) Joonas Mikkilä, Suomen Yrittäjät ry 

(x) (Jenni Rajahalme, Suomen, Nuorkauppakamarit ry) 

  (-) Nelli Kuokka, Suomen Olympiakomitea ry 

  (x) (Kaisa Leikola, Suomen Partiolaiset ry)  

  (x) Anna Munsterhjelm, Suomen Nuorisoyhteistyö - Allianssi ry 

  (x) (Liisa Partio, Mannerheimin Lastensuojeluliitto ry) 

  (x) Sari Aalto-Matturi, Suomen Mielenterveysseura ry 

  (x) (Vappu Taipale, Vanhus- ja lähimmäispalvelun liitto ry) 

  (x) Mari Pennanen, Svenska Studieförbundet r.f.  

  (-) (Riitta Vanhatalo, Suomen Kotiseutuliitto ry)  

  (-) Pirkko Haikkala, Marttaliitto ry 

  (-) (Tauno Linkoranta, Suomen Kylätoiminta ry) 

  (-) Milla Pyykkönen, Naisasialiitto Unioni ry  

  (x) (Jyrki Lohi, Miesjärjestöjen keskusliitto ry) 

(x) Dora Puhakka, Moniheli ry 

(-) (Pekka Aikio, SámiSoster ry)  

(x) Leo Stranius, Kansalaisareena ry 

(-) (Sakari Möttönen, Keski-Suomen Yhteisöjen Tuki ry) 

 



 

 

Sihteeristö:  Maria Wakeham-Hartonen, oikeusministeriö (pääsihteeri) 

 Liisa Männistö, oikeusministeriö  

 Niklas Wilhelmsson, oikeusministeriö 

   

Kutsutut asiantuntijat: varatoimitusjohtaja Velipekka Nummikoski, Veikkaus Oy 

 neuvotteleva virkamies, hankejohtaja Tuula Lybeck, valtiovarainministeriö 

  

 

ESITYSLISTA   

 

1. Kokouksen avaus  

Puheenjohtaja avasi kokouksen klo 13.04. Suoritettiin esittäytymiskierros ja todettiin 

läsnäolijat. 

 

Taipale kertoi 1.10.2019 vietettävästä Miina Sillanpään ja kansalaisvaikuttamisen päivästä, 

jota esitetään viralliseksi liputuspäiväksi. Tähän toivotaan KANEn tukea. Puheenjohtaja 

totesi, että KANEn tukisuositus on edelleen voimassa.  

 

2. Jäsenmuutokset (liite 2.1) 

Todettiin muutokset kokoonpanossa:  

- Jäseneksi puheenjohtaja Abdirahim Husseinin tilalle hallituksen jäsen Dora Puhakka 

(Moniheli ry). 

- Varajäseneksi kulttuuriasiainneuvos Immo Parviaisen tilalle johtaja Henni Axelin 

(opetus- ja kulttuuriministeriö). 

 

3. Esityslistan ja edellisen kokouksen pöytäkirjan hyväksyminen (liite 3.1) 

Hyväksyttiin esityslista ja edellisen kokouksen pöytäkirja. 

 

4. Veikkauksen uusi strategia ja näkemyksiä rahapelijärjestelmän tulevaisuudesta 

varatoimitusjohtaja Velipekka Nummikoski, Veikkaus Oy 

 

Nummikoski esitteli Veikkauksen strategiaa. Strategiaan liittyvät kansalaisyhteiskunnan 

tulevaisuuden kannalta tärkeinä elementteinä rahapeliyksinoikeusjärjestelmän säilymiseen, 

pelihaittojen torjumiseen ja kansalaistoiminnan rahoitukseen liittyvät kysymykset. Erityisinä 

kysymyksinä näyttäytyvät pelaamisen kanavointi ja voimakas ulkomaille pelaamisen kasvu. 

Nummikoski korosti, että rahapelimarkkina kasvaa vain digikanavassa, ja jatkossa 

digitaalisen markkinan kasvu on ratkaisevaa suomalaisen järjestelmän elinvoimaisuudelle.   

 

Nummikosken mukaan tutkimukset osoittavat, että vaikka pelaaminen on lisääntynyt, haitat 

ovat pysyneet samoina. Korrelaatiota pelaamisen lisääntymisellä ja pelihaitoilla ei hänen 

mukaansa ole. Veikkaus on ainoa yhtiö maailmassa, joka edellyttää pelaajilta pelirajoja. Siksi 

Veikkaus on käynyt regulaattorin kanssa keskustelua Veikkauksen kanavointikyvyn 

vahvistamisesta. Myös Veikkauksen markkinointia säännellään tarkasti. Esimerkiksi 

Ruotsissa rahapelien markkinointi on kasvussa rahapelimarkkinan vuoden vaihteessa 

tapahtuneen avaamisen jälkeen. Markkinointiin ja mediaostoihin käytetään Ruotsissa 10 

kertainen määrä Suomeen verrattuna.  

https://www.veikkaus.fi/fi/yritys#!/yritystietoa/mika-veikkaus-on
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Veikkauksen uuden strategian lähtökohtana on, ettei nykyinen suoritustaso riitä. Tarvitaan 

panostusta digikanaviin ja uusiin liiketoimintamahdollisuuksiin, mm. kilpailukyvyn 

vahvistamista globaalisti kasvavissa tuoteryhmissä. Menestyminen edellyttää myös 

erinomaisen asiakaskokemuksen rakentamista ja parhaiden asiakkuuksien pysymisen 

vahvistamista. Pelikatteen laskutrendi on pysäytettävä ja käännettävä kasvuun. Valvovalla 

viranomaisella ei tällä hetkellä ole riittävän tehokkaita keinoja estää ulkomaille pelaamista, 

esimerkiksi blokeerauksen keinoin. Euroopassa on 21 maata, joissa on pyritty turvaamaan 

laillisten ja toimiluvallisten toimijoiden edellytykset. Suomessakin on mietittävä, mitä asialle 

voitaisiin tehdä.  

 

Tulevalla hallituskaudella on pohdittava, toteutuuko rahapeliyksinoikeusjärjestelmä ja onko 

pelaminen jatkossakin turvallista. Lisäksi on kysyttävä, säilyvätkö järjestelmän tuotot 

nykyisellään. Mikäli nykykehitys jatkuu, yksioikeusjärjestelmä on uhattuna jo 

lähitulevaisudessa. 

  

Nummikoski näki kolme vaihtoehtoista skenaariota: 

1) supistuva yksinoikeusjärjestelmäkehitys jatkuu  

2) suunnanmuutos kasvun mahdollistavaksi yksinoikeusjärjestelmäksi  

3) siirrytään lisenssimalliin Ruotsin ja Tanskan tapaan.  

 

Näistä ensimmäinen olisi huonoin vaihtoehto sekä edunsaajille että valtiolle. Toinen 

vaihtoehto palvelisi kaikkia osapuolia ja kolmas lähinnä valtiota ja Veikkausta.  

 

Käytiin keskustelua siitä, miksi Suomi ei ole halunnut ottaa blokeerausta käyttöön. 

Nummikosken mukaan, tämä ei ole ollut aiemmin tarpeellista, mutta viimeaikainen kehitys on 

muuttanut tilannetta, ja asiaa on pakko nyt tarkastella. Kysymys ei juurikaan jaa puolueita. 

Pohdittiin myös kilpailu- ja kuluttajaviraston näkemystä asiaan. 

 

Järjestöt nostivat esille huolen rahapelituottojen alenemisen vaikutuksista järjestöjen 

taloudellisiin toimintaedellytyksiin ja mahdollisen kompensaatiokysymyksen, johon 

puoluesihteereiltä ei KANEn hallitusohjelmatavoitteita koskeneessa tilaisuudessa löytynyt 

vastausta. Mikäli ensimmäinen skenaario toteutuisi, mikä olisi innovaatio, olla 

kansalaisyhteiskunta voitaisiin pitää elinvoimaisena? Tulisiko prosentuaaliset tavoitteet 

asettaa? Skenaarion toteutuessa yksi vaihtoehto voisi olla budjettirahoitus. Tähän voi 

kuitenkin liittyä riskejä, kuten kehitysyhteistyörahoituskehityksessä on havaittu. 

 

Ensisijaisena tavoitteena järjestöt näkivät yksinoikeusjärjestelmän puolustamisen, jolla 

taattaisiin jatkossakin elinvoimainen kansalaisyhteiskunta. Edunsaajien tietoisuutta tulisi 

lisätä. Kattojärjestöt ja KANE ovat tässä tärkeitä vaikuttajia. Tulisi keskustella mm. siitä, 

miksi Suomi ei ota blokeerausta käyttöön. Lisäksi digitaalinen puoli on ydinkysymys, ja 

vaatii huolellista erityistarkastelua.  

 

Nummikoski totesi, että arpalaislakiin liittyvä rahapeliesiselvitys on valmistumassa kevään 

aikana, ja sitä tullaan käisttelemään eduskunnassa. Kysymykset eivät liity lakitekniikkaan 



 

 

vaan enemmänkin ideologisiin näkökohtiin. Hän muistutti, että Veikkauksen tehtävänä on 

generointi, tuotonjaosta päätetään muualla.  

 

5. Valtionavustusten kehittämis- ja digitalisointihanke  
hankejohtaja Tuula Lybeck, valtiovarainministeriö 

 

Lybeck esitteli valtiovarainministeriön asettamaa viisivuotista hanketta, joka jatkuu vuoden 

2023 loppuun saakka. Hankkeen puitteissa pohditaan arvoltaan 4 miljardin 

avustuskokonaisuuden kehittämistä ja digitalisointia. Haasteita nykytilanteessa ovat avoimen 

dialogin ja poikkihallinnollisen yhteistyön sekä asiakaslähtöisyyden puute.    

 

Hankkeen päätavoitteita ovat tehokkuus, läpinäkyvyys ja vaikuttavuus. Hankkeelle 

perustetaan hanketoimisto sekä avoin verkkosivu. Mm. oikeusministeriön ja 

valtiovarainministeriön kevällä järjestämästä työpajasta saatiin hyviä ajatuksia sidosryhmien 

osallistumiseen liittyen. Hankkeessa kehitetään ketterästi sekä kokeillaan esimerkiksi 

vuorovaikutteista toimintamallia hakijaryhmien ja viranomaisten kesken.  

 

Keskustelussa todettiin, että hankkeella on hyvä tavoitteet, mutta toteutus voi olla vaativaa, ja 

pohdittiin välineitä tähän. Lisäksi olisi laadittava huolellinen riskianalyysi sekä otettava 

huomioon mahdolliset lisäkustannukset. On pidettävä mielessä, että yhteenlaskettuna uudistus 

ei välttämättä tule edullisemmaksi, ja käyttäjät voivat olla erilaisten ongelmien edessä, joihin 

heidän on saatava tukea. Yhdenvertaisuusnäkökulmasta on tärkeä tiedostaa erilaisten 

toimijoiden edellytykset toimia digitaalisessa ympäristössä. Lybeck totesi, että riskianalyysi 

tehdään. Hän huomautti, että nykyiset kustannukset vuositasolla ovat jo 10 miljoonaa euroa.  

 

Pidettiin tärkeänä, että jaettavista avustuksista saataisiin kokonaisvaltaisempi kuva, myös 

niistä, joiden kohdentumisesta ei tällä hetkellä ole tietoa. Lisäksi tarvitaan paikka, jolla 

samankaltaisia asioita tekevät voisivat tehdä asioita yhdessä.  

 

Myös pilotointivaiheessa on tärkeää ottaa järjestöt aktiivisesti mukaan. Huomautettiin, että 

toisaalta järjestöjen pitäisi voida antaa palautetta myös anonyymisti, ilman pelkoa siitä, että 

ehdotukset vaikuttaisivat avustuksiin. Osalla järjestöistä on kokemuksta liiasta ohjauksesta, 

osalla ennakoimattomuudesta avustuskäytäntöihin liittyen. Tässä olisi syytä löytää keskitien 

ratkaisu.  

 

Pidettiin suurena vaarana, jos kansalaisyhteiskunnan momonaisuutta ei huomioida, tai 

vähemmillä resursseilla on tehtävä samoja asioita. Järjestelmän on myös oltava kaksikielinen, 

ja kokonaisuutta on pohdittava myös ruotsinkielisten hakijoiden tarpeista lähtien.  

 

Kannustettiin järjestöjä ja sidosryhmiä perustamaan taustaryhmiä, ja etsimään heikkoja 

singaaleja. Sidosryhmien on hyvä tarjota aktiivisesti osallistumistaan. Korostettiin myös että 

heilläkin, joilla ei ole IT-osaamista, on oikeus osallistua prosessiin. Myös KANE seuraa 

tiiviisti mitä hankkeessa tapahtuu ja puheenjohtaja Kumpula on jäsenenä hankkeen 

seurantaryhmässä.  
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6. KANEn hallitusohjelmavaikuttaminen  

 

Puheenjohtaja kertoi, että KANEn, Allianssin ja SOSTEn Miten vaikuttaa hallitusohjelmaan? 

–tilaisuus oli onnistunut ja hyödyllinen. Se keräsi 70 osallistujaa. Tärkeimpiä viestejä olivat, 

että vaikuttamisessa on tärkeää olla fokusoitunut sekä käyttää oikeita kanavia. 

Hallitusneuvotteluvaihessa kannattaa olla aktiivinen, vaikka sattumakin voi vaikuttaa. 

Liittolaisten saaminen tekee vaikuttamisesta merkityksellisempää.  

 

Todettiin KANEn ja kumppanien tekemän Päättäjätutkimuksen tulokset.Keskusteltiin 

KANEn hallitusohjelmatavoitteiden täsmentämisestä ja päätavoitteiden kirkastamisesta sekä 

KANEn vaikuttamistoimenpiteistä. Todettiin, että KANEn ensimmäinen tavoite (vahvistetaan 

kansalaisyhteiskunnan toimintaedellytyksiä ja turvataan järjestöjen toiminnan autonomisuus) 

tulisi nostaa kärjeksi, erityisenä kohtanaan rahapeliyksinoikeusjärjestelmän säilyttäminen. 

Sote-valmistelu jatkunee, ja järjestöjen tulee olla tässä prosessissa mukana. Myös KANEn 

tavoitteita voidaan muokata tältä osin. Demokratiapoliittinen kokonaisuus on myös järjestöille 

tärkeä kokonaisuus. Päätettiin, että hallitusneuvotteluja varten työjaosto käsittelee KANEn 

kantojen esille tuomista. Jokainen KANEn jäsen voi myös osaltaan edistää KANEn 

tavoitteista viestimistä hallitusneuvotteluihin. 

  

7. Muut asiat  

 

KANEn väliarviointi ja uuden työjaoston nimäminen 

- Kerrottiin, että tarkoituksena on tehdä kevyt väliarvio siitä, miten on suoriuduttu ja 

mihin pitäisi varautua loppukaudella. Lisäresurssiksi tulee oikeusministeriön 

harjoittelija. Ensimmäinen luonnos tuodaan neuvottelukunnan seuraavaan 

kokoukseen. 

 

Työjaoston nimeäminen 

- Ehdotuksia otetaan vastaan 15.4. saakka, jonka jälkeen esitys lähetään sähköpostitse 

hyväksyttäväksi.  

 

Yhteisöllinen kansalaistoiminta 2020-luvulla -työryhmä ja –seurantaryhmä 

- Oikeusministeriö on asettamassa hankkeelle työryhmää ja seurantaryhmää. Hankkeen 

tavoitteena on parantaa kansalaisyhteiskunnan toimintaedellytyksiä, erityisenä 

tarkastelukohtanaan yhdistyslain kehittäminen. Työryhmä valmistelee esityksen 

hallituksen esityksen muotoon. 

 

VN-TEAS –hanke kansalaisyhteiskunnan tilasta ja tulevaisuudesta 

- Hanke on KANEn ideoima. Siinä tarkastellaan toimintaympäristön muutoksia sekä 

tehdään suosituksia ja toimintaehdotuksia siitä, miten elinvoimaista 

kansalaisyhteiskuntaa voidaan edistää.  

- Hanketoimijana on Demos Helsinki ja konsortiomuotoisessa kokoonpanossa ovat 

mukana Jyväskylän yliopisto, Lapin yliopisto ja SYKE. Hanke tuottaa tietoa sekä 

Yhteisöllinen kansalaistoiminta 2020-luvulla hankkeeseen että Valtionavustusten 

kehittämis- ja digitalisaatiohankkeeseen.  

https://oikeusministerio.fi/documents/1410853/6299812/2.+Kansalaisj%C3%A4rjest%C3%B6jen+taloudelliset+toimintaedellytykset+2018%2C+kooste
https://oikeusministerio.fi/documents/1410853/6299812/3.+Hallitusohjelmatavoitteet+2019-2023+%2818.6.2018%29


 

 

 

Vaalitiedotus 

- Oikeusministeriö julkaise 14.3. laajan vaalitiedotteen, jossa kerrotaan keskeiset tiedot 

vaaleista. Samalla julkaistaan myös ehdokastiedot. Eduskuntavaaleissa järjestetään 

nyt ensimmäistä kertaa ulkomaan kirjeäänestys. Selkokieliset ohjevideot uudistetaan, 

ja ne tulevat käyttöön hieman ennen ennakkoäänestyksen alkua. Vaalit-sivusto on 

hiljattain uudistettu, ja oikeusministeriö toivoo, että sidosryhmät voisivat jakaa sen 

sisältöjä, ja osallistua kamppailuun disinformaation leviämistä vastaan. Kerrottiin, että 

valtioneuvoston kanslia on tekemässää laajaa kampanjaa vaalien turvallisuudesta.  

 

Avoimen hallinnon IV toimintaohjelma  

- Valtiovarainministeriön koordinoiman ohjelman seuraava ohjelmakausi on 

nelivuotinen. Uuden kauden on tarkoitus alkaa syyskuussa 2019 ja sen teemana on 

avoimuus ja luottamus. Ministeriö toivoo, että KANEn järjestöt osallistuisivat 

laadintaprosessiin. Aihetta käsitellään KANEn kesäkuun kokouksessa.  

 

Kerrottiin EU:n Alueiden komitean kutsusta kansalaisten kuulemiseen liittyvään 

lounastapaamiseen huhtikuussa. Asiasta lähetetään neuvottelukunnalle tärkemmin tietoa 

sähköpostilla, ja pohditaan, voiko tilaisuuteen yhdistää muutakin EU-vaikuttamista.  

 

8. Seuraava kokous 

10.6. klo 13.00-15.00, 3.9. klo 13-15, 19.11. klo 13-15 

 

9. Kokouksen päättäminen 

Puheenjohtaja päätti kokouksen klo 14:58. 


